
تصور کنيد شما در آس�تانه ازدواج و تشکيل 
خانواده هس�تيد و نيمه  گمش�ده خودتان را 
پيدا کرده ايد، اما بعدها متوجه مي شويد نيمه  
گمشده شما يک بار ديگر نيمه گمشده خودش 
را پيدا کرده بود و س�ابقه ازدواج قبلي دارد. 
ازدواج قبلي وي، اما به سرنوش�ت 25 درصد 
ازدواج هايي دچار شده که پايان آنها جدايي 
اس�ت. اما نکته قابل تأمل اينجاس�ت که شما 
از اين ازدواج يا ازدواج ه�اي قبلي بي خبريد 
و س�ازمان ثبت احوال هم با ش�ريک زندگي 
نه چندان صادق ش�ما همراه بوده و واژه طلاق 
را از شناس�نامه اش حذف کرده اس�ت! وقتي 
نخس�تين پايه زندگي مش�ترک ب�ر دروغ و 
فريبکاري گذاشته شود، بديهي است نمي توان 
از اين زندگي انتظار پايداري و سلامت داشت. 
با تمام اينها مدتي اس�ت زمزمه هايي از تهيه 
لايحه اي براي حذف واژه طلاق از شناس�نامه 
زنان مطلقه ش�نيده مي شود؛  موضوعي که به 
نظر مي ر سد در صورت تصويب نه تنها دردي 
از کاهش آمار ازدواج و مشکلات زنان مطلقه 
دوا نمي کند، بلکه ميزان پرونده هاي قضايي با 
موضوع فريب در ازدواج را هم افزايش مي دهد. 
آنگونه که آمارها گواهي مي دهند ازدواج و طلاق 
اوضاع و احوال چندان مناس��بي ندارند. همين 
چند روز پيش بود که انوشيروان محسني بندپي، 
معاون وزير تع��اون، کار و رفاه اجتماعي و رئيس 
سازمان بهزيستي با ابراز نگراني از روند افزايش 
جدايي زوجين گفت: »در يک س��ال گذشته به 
ازاي هر چهار ازدواج در کش��ور، يک طلاق ثبت 
شده اس��ت. طلاق زنان سرپرست خانوار از سال 
85 تا 91، 57 درصد رشد داشته و در حال حاضر 
47 درصد طلاق ها در پنج س��ال اول زندگي رخ 

مي دهد.«
با چنين آم��ار و ارقامي مي ت��وان دريافت به جز 
12 ميليون جوان��ي که در حال عبور از س��نين 
مناسب ازدواج هس��تند با عنايت به آمار فزاينده 
طلاق بايد نگران آمار رو ب��ه تزايد مطلقه ها هم 
بود؛، مطلقه هايي که باز طبق آمارها جزو جمعيت 
جوان کشور به حس��اب مي آيند و قرار نيست با 
يک بار شکس��ت در زندگي ديگر دنب��ال ازدواج 
نباشند. اين مسئله اما با توجه به فرهنگ حاکم بر 
جامعه ما شرايط را براي خانم هاي مطلقه و ازدواج 
مجددشان سخت تر مي کند. شايد همين مسئله 
هم موجب ش��کل گيري يک ايده ت��ازه در ذهن 
برخي مس��ئولان و نمايندگان شده است؛  حذف 

واژه طلاق از شناسنامه زنان مطلقه! 
موضوع حذف ط��لاق از شناس��نامه ها در حالي 
مطرح شد که سازمان ثبت احوال براساس ماده 
۳۳ قانون، موظف است تا وقايع چهارگانه فوت، 

تولد، ازدواج و طلاق را به هر تعداد که باش��د، در 
شناسنامه افراد ثبت کند. 

 حذفي که با مناس�بات اجتماع�ي ما در 
تضاد است

حميد درخشان نيا، رئيس سازمان ثبت احوال از 
تهيه پيش نويس حذف واژه طلاق از شناسنامه 
زنان مطلقه خبر مي دهد. ب��ه گفته وي در حال 
حاضر فقط واژه طلاق از شناس��نامه خانم هايي 
که عقد کرده اند، اما دوش��يزه هس��تند، حذف 

مي شود. 
سيف الله ابوترابي، سخنگوي سازمان ثبت احوال 
اما معتقد اس��ت: اصلاحات قانوني اجراي طرح 
حذف ثبت طلاق از شناسنامه بايد در خانه ملت 
انجام گيرد. وي با اشاره به اينکه برخي خانواده ها 
نگ��ران احتم��ال سوءاس��تفاده از اي��ن موضوع 
هس��تند، مي گويد: هم اکنون پاي��گاه اطلاعات 
ثبت احوال فعال اس��ت و چنانچه اين طرح اجرا 
ش��ود، خانواده ها مي توانند از طريق اين پايگاه و 

دفاتر ثبت احوال، استعلام لازم را دريافت کنند. 
با وجود اين اشرف گرامي زادگان، معاون حقوقي 
معاونت زنان و خانواده رياست جمهوري در اين 
باره معتقد است حذف واژه طلاق از شناسنامه ها 
با اقدامات و مناسبات اجتماعي ما در تضاد است و 
نتايج فرهنگي خوبي براي جامعه نخواهد داشت.  
س��لمان خدادادي، عضو کميس��يون اجتماعي 
مجلس معتقد اس��ت، اقدام دولت در ارائه لايحه 
حذف واژه ط��لاق از شناس��نامه زن��ان مطلقه 
تصميمي درست است. از نگاه وي يکي از اثرات 
رواني و منف��ي در ذهن و وجود زن��ان واژه کلمه 
طلاق در شناسنامه است. البته واقعيت را کتمان 
نمي کند و در ازدواج هاي مجدد اثر منفي ندارد. 
اين نماينده مجلس مي گويد: »حذف واژه طلاق 
از شناسنامه زنان مطلقه به منزله کتمان ازدواج 
نيست و اين امکان وجود دارد تا در صورت لزوم از 

ثبت احوال استعلام صورت گيرد.« 
حميدرضا مروتي، استاد حقوق با اشاره به بافت 

س��نتي حاکم بر برخي مناطق کشور و عدم نگاه 
مثبت بر زنان مطلقه تأکيد مي کند: بانوان به هر 
علتي که از همسرشان جدا  شوند، خيلي راحت 
نيستند. در ازدواج مجدد يا حتي در دادن شغل 
به اين زنان مش��کلاتي وج��ود دارد. از نگاه اين 
کارش��ناس، اما اين لايحه اش��کالاتي هم دارد؛ 
 نخست اينکه در کشور ما ازدواج بر مبناي اعتماد 
اس��توار بوده و در عرف رايج نيست که شخصي 
موقع ازدواج به اداره ثب��ت احوال مراجعه کند و 
در مورد کسي که مدنظرش است يا قصد دارد با 
ايشان ازدواج کند، استعلام انجام دهد. بنابراين 
اگر خانم��ي خودش به خواس��تگارش مس��ئله 
طلاقش را عن��وان نکند ب��راي آن آقا تمهيداتي 
انديشيده نش��ده که از اين موضوع مطلع شود و 
ممکن است در آينده و بعد از ازدواج بر اين قضيه 
واقف ش��ود که حتماً در زندگي دچار مشکلاتي 
مي شوند و دعاوي مثل فريب در ازدواج از جمله 
پرونده هايي خواهد بود که به دادگستري ارجاع 

مي شود. 
مروتي ب��ا تذکر بر آسيب شناس��ي نش��دن اين 
لايحه از ديد نمايندگان مجل��س و طراحان آن 
تأکيد مي کند: بايد تمهيداتي براي اين موضوع 
انديشيده شود، مثلاً از دفاتر ثبت بخواهند همانند 
ارجاع زوجين به آزمايش��گاه، در م��وارد نادري 
که خانم، آق��ا را از اين موضوع خب��ردار نکرده با 
اين استعلام قضيه مش��خص شود و مشکلي هم 

پيش نيايد. 
 ساده و بدون استرس کردن طلاق

محمدامين قانعي راد، جامعه ش��ناس هم معتقد 
است نفس اين طرح نش��ان دهنده اين است که 
پديده طلاق چندان مهم نيست. در نتيجه زنان 
وقتي مي بينند طلاق آنها ثبت نمي شود و کسي 
نمي تواند متوجه ش��ود که آنها مطلقه هستند، 
تمايل طلاق در آنها افزايش پيدا مي کند. رئيس 
س��ابق انجمن جامعه شناس��ي ايران با اشاره به 
اهميت خانواده و ضرورت حفظ انسجام اين نهاد 
اجتماعي مي افزايد: اقداماتي که در رابطه با طلاق 
انجام مي شود موجب فرو ريختن قبح اجتماعي 
اين پديده ش��ده اند. به گفته وي ميزان طلاق در 
حال افزايش اس��ت، اما کاري که با قانونگذاري 
انجام مي شود، در عمل زمينه  ميزان بيش از پيش 
طلاق را فراهم مي کند. يعني طلاق براي زنان و 
مردان تبديل به پديده اي مي ش��ود که استرس 
کمتري دارد، ساده تر اس��ت و کمتر نشانه اي از 
خود بر جاي مي گذارد. زماني که چنين فضايي 
وجود داشته باش��د، افراد بيشتر دست به طلاق 
مي زنند. بنابراين بايد اج��ازه دهيم همانطور که 
پديده هايي مانند ازدواج ثبت مي شوند، طلاق نيز 

در شناسنامه ثبت شود. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5171

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

پنج ش��نبه 2 ش��هريور 1396 | 2 ذی الحج��ه 1438 |

مشکلات زائران اربعین را زودتر از موعد دریابید
زيرساخت ها و خدمات عظيم ترين راهپيمايی جهان امسال بهتر می شود؟

مبادا طلاق با اين لايحه ترويج شود
فرو ريختن پايه هاي اعتماد جامعه  با حذف واژه طلاق از شناسنامه

کمتر از س�ه م�اه ت�ا بزرگ تري�ن راهپيمايي 
عظيم جهاني باقي مانده است، حرکت بزرگي 
که هر س�اله نداي هيهات من الذل�ه را در دنيا 
طنين انداز مي کند و بي شک مي تواند سرمنشأ 
حل معضلات جهان اسلام قرار گيرد. تکيه بر 
همين نقطه براي هر مس�لماني کافي است که 
راهپيمايي اربعين را براي خود ضرورتي تعريف 
کند و در خيل جمعيت عزادار وارد کشور عراق 
ش�ود؛ جمعيتي که هر س�اله روند صعودي به 
خود مي گيرد و در نگاه رسانه هاي جهاني حکم 
رکوردزني س�ال قبل را پيدا مي کند. ايرانيان 
نيز از جمله مش�تاقان پي�اده روي در اربعين 
حس�يني هس�تند که با بهره گيري از ظرفيت 
پيش آمده، ش�کوه حضور خود را هر س�ال با 
افزايش 30 تا 40 درصدي به نمايش مي گذارند 
و با وجود مشکلات و سختي هاي راه، در کمال 
آرامش و صفا و صميميت مسير را طي مي کنند، 
هرچند ک�ه تلاش هاي مس�ئولان کش�ور در 
زمينه هم�وار کردن مش�کلات قاب�ل تقدير 
بوده اس�ت، اما با اين وجود همچنان يادآوري 
برخي از اين مس�ائل ضروري به نظر مي رسد.
  بي شک دو محور اساس��ي و مهم در بحث سفر 
اربعين به عبور و مرور از مرز و سطح خدمات دهي 
به زائران مربوط مي شود که بخشي از آن در اختيار 
و برعهده کشور عراق و بخش ديگري از آن برعهده 

مسئولان داخلي است. 
هر ساله شاهد هستيم که زائران سفر عتبات در 
ايام اربعين حسيني با مش��کلاتي مانند ازدحام 
جمعيت در زمان دريافت ويزا روبه رو هس��تند و 
معطلي در ازدحام جمعيت باعث مي شود برخي 
موفق به دريافت ويزا نش��وند و ورود غيرقانوني از 
مرز را انتخاب کنند. موضوعي که همواره از سوي 
همتايان عراقي و مسئولان داخلي گوشزد مي شود، 
اما شايد يکي از ضرورت هاي حل اين مسئله لغو 
ويزاي اربعين از طريق تعاملات في مابين دو کشور 
همسايه باشد که متأس��فانه با انفعال مسئولان و 
عدم همکاري کش��ور عراق در اين زمينه مواجه 
شده است. بر همين اساس طبيعي است که اين 
ميزان جمعيت براي زيارت مستحب خود، امري 
خلاف قانون را انتخاب کنند. آنطور که مشخص 
است کم کم اين مس��ئله به يک رويه بد و زشت و 
حتي خطرناک در آينده تبديل مي شود که بايد 

تمهيدات لازم براي آن انديشيده شود. 

هرچند که به گفت��ه وزير کش��ور تأمين امنيت 
توسط کش��ور عراق علت عدم لغو ويزاي اربعين 
براي زائران ايراني اس��ت، اما ب��ا توجه به افزايش 
صعودي مشتاقان براي حضور در اين مراسم اتخاذ 
روند آس��ان براي صدور ويزا يکي از ضرورت هاي 

ابتدايي براي حل مشکلات عبور و مرور است. 
بحث ديگ��ر مربوط به زيرس��اخت ش��هرهاي 
مرزي و نبود برنامه ريزي درست مسئولان براي 
خروج زائران ايراني از مرز کشور و ورود به کشور 
عراق اس��ت. البته با برآورد و تخمين مس��ائل 
موجود هر س��اله از ميزان مشکلات شهرهاي 
مهم مرزي کاسته مي شود، اما همچنان برخي 
موضوع��ات لاينحلي وجود دارد ک��ه تکرار آن 
از قبل قابل پيش بيني و مش��خص است و لزوم 
هرچه بيشتر تلاش مس��ئولان در اين زمينه را 
ضروري مي سازد.  يکي از مهم ترين مشکلاتي 
که هر س��اله تکرار مي ش��ود و به رغم تلاش ها 
بي نتيجه مي ماند، هدفمندي و برنامه ريزي در 
راستاي خروج زائران از هر سه مرز کشور است 
که متأس��فانه به جايي نمي رس��د و مرز مهران 
را با بار ترافيکي مضاعفي ب��راي ورود، خروج و 
پارک خودروهاي شخصي روبه رو مي کند. شايد 
اگر همه زائران اس��تان ها به صورت مناسب در 
تقسيم بندي مناسبي موظف به خروج از کشور 
شوند، تا حدودي از مشکلات ازدحام جمعيت 

کاسته شود. 

  بهبود اوضاع زيرساخت هاي راهي 
ترافيک شهرهاي مرزي به خصوص مهران تا خود 
شهر مهران که داراي مسافت کمتر از 1۰ کيلومتر 
بوده، چند س��الي اس��ت باعث مي شود چندين 
ساعت از وقت و انرژي زائران گرفته شود. از آنجايي 
که جاده هاي منتهي به کشورهاي همسايه توان 
و ظرفيت ورود اين حجم از جمعيت را ندارد، لازم 
اس��ت تا از طريق فراهم کردن زيرس��اخت هاي 
ريلي و حتي هوايي اين مش��کل تا حدي هموار 
شود، اما در مقابل ديده مي ش��ود که بسياري از 
زائران از تأخير بي شمار پروازهاي تهران به نجف 
يا برعکس ابراز گلايه مندي مي کنند و مساعدت 
بيشتر در اين زمينه را براي سفر اربعين خواستار 

مي شوند. 
  افزايش حل نيازهاي فوري زائران

يکي ديگر از مشکلات اصلي زائران مسائل اوليه 
مانند س��رويس بهداش��تي و وضوخان��ه در مرز 
مهران اس��ت. لازم اس��ت علاوه بر آنکه بر تعداد 
سرويس هاي بهداشتي و حمام هاي مرزي افزوده و 
مهم تر از همه آب مورد نياز نيز از طريق لوله کشي 
تأمين شود تا امسال مانند سال هاي قبل زائران با 
مشکل کمبود آب حداقل براي وضو گرفتن مواجه 
نشوند.  يکي ديگر از مشکلات در مرزهاي زميني 
و براي ورود به خاک کشور عراق قبل از اتاقک هاي 
ارائه مدارک مربوط مي شود. از آنجايي که جمعيت 
زائران مرد بيشتر از بانوان است، مشکلات بسياري 

براي ورود بانوان وجود دارد که جمعيت غيرقابل 
کنت��رل ورودي ها، بان��وان را با وج��ود فرزندان 

خردسال و کالسکه دچار مشکل مي کند. 
  ناهماهنگي ساعات کار

همچنين ب��ه نظر مي رس��د، اتاقک هاي خدمات 
مربوط ب��ه گذرنامه و وي��زا در مرزها به خصوص 
مهران جوابگوي نياز زائران ايران نيست، بنابراين 
وسعت س��الن هاي مرز مهران به س��ه برابر وضع 
موجود بايد افزايش پيدا کن��د و همچنين تعداد 
اتاقک هاي بررسي گذرنامه و ويزاي زائران ايراني 
بايد به پنج برابر وضع فعلي برس��د. در اين ميان 
ناهماهنگي ساعات کار در مرزهاي ايران و عراق 
از ديگر مشکلاتي است که جمعيت پشت ورودي 
مرز ها را در يک ساعت به حداکثر ممکن مي رساند 
که در اين زمينه نيز ض��رورت برنامه ريزي و لزوم 

همکاري کشور عراق را مي طلبد. 
  افزايش موکب هاي محوري ايران در راه 

نجف تا کربلا 
در ادامه بعد از عبور از مرز ش��ايد بتوان گفت در 
بهترين حالت تعداد موکب هاي محوري ايران که 
همه گونه خدمات را به زائران از جمله زائران ايراني 
مي دادند به تعداد انگشتان دست مي رسد که اين 
خود باعث مي ش��ود زائران ايران��ی، براي خواب 
شبانه اين موکب ها را انتخاب کنند که اين مسئله 
باعث ازدحام زيادي در اين موکب ها بود. بنابراين 
شايد بهتر باشد، تعداد اين موکب ها دو برابر شود 

تا کمي از مشکل ازدحام کاسته شود. 
  افزايش خدمات پزشکي

يکي ديگ��ر از مهم تري��ن معضلاتي ک��ه همواره 
جهت ارتقاي کمي و کيفي آن تلاش هايي صورت 
مي گيرد به تعداد مکان هاي خدمات پزش��کی به 
زائران بر مي گردد ک��ه امکانات آن تنها جوابگوي 
چند روز اول است و در روزهاي منتهي به اربعين 
کيفي��ت ارائ��ه دارو و ملزومات پزش��کي در حد 
کمک هاي اوليه مي ش��ود.  هرچند که هر ساله با 
تلاش مسئولان مربوطه از حجم مشکلات کاسته 
و با تلاش مس��ئولان و همراهي م��ردم زيباترين 
جلوه هاي مهمان نوازي و استقبال از زائران اعتبات 
عاليات را ش��اهد بوده ايم، اما با توجه به اينکه هر 
س��اله حدود 2۰ تا ۳۰ درصد به جمعيت زائران 
افزوده مي ش��ود، همچنان يکسري مشکلات به 
چشم مي خورد که لازم است براي آن راه حل هاي 

اساسي پيش بيني شود. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عکس نوشت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم کرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ کدام از آنها نيست. 

محمد باقر قاليباف، هشتمين شهردار برتر جهان!
برند يعني اين...

   
انتقاد يک روحاني:

مخاطب در حال عبادت است و پس از نماز با شما تماس خواهد گرفت. 
متأس��فانه اپيدمي رياکاري و رياکارپروري به اپراتورهاي تلفن همراه 

هم سرايت کرد.
   

 توييت يک بانوي چادري:
به عنوان يک چ��ادري از چادري ش��دن خانم لعيا جني��دي از دولت 
شکايت دارم، چرا به چادر برچسب نچس��ب اجباري مي چسبونيد تا 

اين نگاه به ما هم بشه!
   

کنايه به رئيس جمهور:
محمد علي ابطحي در توييتي نوشت: گفتند وزير جوان و زن نشد. براي 
جبرانش گفتند در همه وزارتخانه ها معاون زن و جوان انتخاب خواهد 

شد. با انتصابات اين روزها احتمالاً آن هم نمي شود. 
   

توييت تلخ از وضعي��ت هنرمند: منوچهر قاض��ي زاده، نقاش پرده هاي 
سينما در دهه 5۰ و 6۰ و طراح نقاشي هاي ديوار لانه جاسوسي اين روزها 

در کنار خيابان نقاشي هايش را مي فروشد.

  دبير کل انجمن روزنامه نگاران مسلمان با اشاره به تشکيل کميته 
فعالان انقلابي فضاي مجازي در کشور توسط اين انجمن گفت: قريب 
به 1۰۰ نفر از فعالان فضاي مجازي شناسنامه دار در اين کميته فعال 

شده و تأثيرات بسيار مثبتي را در جامعه داشته اند. 
   وزارت آموزش و پرورش در بخشنامه اي ش��رايط و ضوابط جذب 
معلمان و نداش��تن ابتلا به بيماري ه��ا را اعلام کرد ک��ه از جمله آنها 
مي توان به نداش��تن کمتر از 2۰ دندان، سنگ کليه، آلزايمر، نداشتن 

لهجه غليظ و نکشيدن سيگار و قليان اشاره کرد. 
   بر اساس يک سري مطالعات جهاني مشخص شد، افرادي که مبتلا 
به بيماري هاي مزمن آسم، ديابت و کرون هستند تا ۳6۳ درصد بيش 

از ديگران ممکن است به خودکشي دست بزنند. 
   رئيس س��ازمان ح��ج و زيارت با بي��ان اينک��ه ضابطه مندي تمام 
بخشنامه ها و دستورالعمل ها بايد دقيقاً عمل شود، از مديران کاروان ها 

خواست بر استفاده همه زائران از مچ بندهاي شناسايي تأکيد کنند. 
   عضو هيئت مديره انجمن دندانپزش��کان ايران ش��اخه اصفهان با 
تأکيد بر ضرورت برگ��زاري دوره هاي باز آموزي براي دندانپزش��کان 
گفت: بيش از ۳۰ درصد فارغ التحصيلان دندانپزش��کي توانايي ارائه 

خدمت را ندارند. 
   دبير مرجع ملي کنوانسيون حقوق کودک گفت: کودکان زير 18 
سال ۳۰ درصد از جمعيت کل کشور را تش��کيل مي دهند و اين آمار 

اهميت پرداختن به حقوق کودکان را نشان مي دهد. 
   هيئت عمومي ديوان عدالت اداري دستورالعمل انعقاد قرارداد کار 
کمتر از يکسال در حکم قرارداد يک ساله را مغاير با قانون تشخيص داد 

و آن را ابطال کرد. 
   يک کارشناس آب هاي زيرزميني با بيان اينکه همواره به دنبال منابع 
آبي عجيب و غريب براي تأمين مص��ارف بيش از حد خود مي گرديم، 
اعلام کرد: برداشت آب هاي ژرف با توجه به بهره وري 7 دلاري آب در 

کشور ما توجيه اقتصادي ندارد. 
   رئيس بس��يج جامعه زنان، متولي اصلي پرداختن به روز ازدواج در 
کشور را وزارت ورزش و جوانان دانست و اظهار داشت: اين دستگاه در 
اين زمينه بسيار منفعلانه عمل مي کند در حالي که مهم ترين مسئله 

جوانان موضوع ازدواج است. 

توسط کميته امداد صورت مي گيرد 

 اهدای جهيزيه به نوعروسان نيازمند
 با سرانه 3 ميليون تومان

افزاي�ش  از  ام�داد  کميت�ه  س�لامت  و  حماي�ت  مع�اون 
ب�ه  آن  رس�يدن  و  مددجوي�ان  جهيزي�ه  س�رانه  رق�م 
داد.  خب�ر  ج�اري  س�ال  ط�ي  توم�ان  ميلي�ون   3 حداق�ل 
فاطمه رهبر در خصوص گزارش عملکرد فعاليت هاي کميته امداد در حوزه 
ازدواج طي س��ال 95 گفت: حمايت هاي رياست کميته امداد و تخصيص 
اعتبارات لازم در اين حوزه منجر ش��د تا صف افراد پش��ت نوبت دريافت 
خدمت کمک هزينه ازدواج به صفر برسد و خدمات اين نهاد حمايتي در اين 
حوزه پس از چند سال متمادي به روز شود.  وي تصريح کرد: در سال 95 
مجموعاً بيش از 116 هزار فقره کمک هزينه ازدواج پرداخت شده که شامل 
پرداخت کمک هزينه جهيزيه به 84 هزار و 691 نوعروس تحت حمايت، 
پرداخت کمک هزينه جهيزيه به 2 هزار و 244 نفر نوعروس نيازمند غير 
تحت حمايت، پرداخت هديه ازدواج به 24 هزار و 72۰ پسر تحت حمايت 
و پرداخت کمک هزينه ازدواج مجدد به4 هزار و 979 نفر زن سرپرس��ت 
خانوار اس��ت.  معاون حمايت و س��لامت کميته امداد در خصوص بودجه 
اين نهاد حمايتي در زمينه پرداخ��ت کمک هزينه ازدواج گفت: اعتبارات 
جهيزيه امسال اين نهاد حدود ۳۰۰ ميليارد تومان است که از منابع دولتي، 
غير دولتي، مش��ارکت هاي مردمي و وام قرض الحس��نه تأمين و پرداخت 
خواهد شد.  وي افزود: طي سال 95 توافق نامه همکاري مابين کميته امداد 
با قرارگاه محروميت زدايي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي برقرار و به موجب 
آن 8 هزار جهيزيه به نوعروسان اهدا  شد. اين در حالي است که طي تعامل 
کميته امداد با بانک کشاورزي نيز مبلغ 8 ميليارد ريال به نوعروسان ساکن 

روستاها نيز تعلق گرفت. 
 معاون حمايت و س��لامت کميته امداد در خص��وص برنامه هاي اين نهاد 
حمايتي در حوزه ازدواج طي سال 96 نيز گفت: با توجه به تجربه سال 95 
اقدامات اوليه در خصوص همکاري مش��ترک با قرارگاه محروميت زدايي 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در جهت اهدای 8 هزار سري بسته جهيزيه 
به نوعروسان مورد حمايت با سرانه ۳ ميليون و 5۰۰ هزار تومان براي هر 
بسته جهيزيه با هدف ارائه خدمت اثربخش، داراي ارزش افزوده و حمايت 

از توليدات ملي صورت گرفته است. 

 وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعي: 

 67 درصد حقوق بازنشسته ها 
از تورم پايين تر است

وزي�ر رف�اه گف�ت: 67 درص�د حق�وق بازنشس�ته ها از ت�ورم 
پايين ت�ر اس�ت و ق�درت خري�د آنه�ا ني�ز ک�م ش�ده اس�ت، 
علي ربيعي با حضور در برنامه تيتر امش��ب گفت: تمرکز ما در برنامه 
ششم بر کاهش بيکاري است. اين وزارتخانه نمي تواند شغل ايجاد کند؛ 
بلکه مسئول ايجاد شغل بخش هايي هس��تند که سرمايه گذاري را در 
دست دارند. وي افزود: در دهه کنوني قشر تحصيلکرده افزايش يافته و 
ما براي حدود 6۰۰ هزار شغل در سال برنامه ريزي کرده ايم. وزير تعاون، 
کار و رفاه اجتماعي درباره افزايش قدرت خريد کارگران و بازنشستگان 
هم گفت: راهبرد ما افزايش پلکاني حقوق و دستمزد است. وي افزود: 
سياست اشتغال و توليد هم بسته هستند، اما دوجور هستند و بازرگاني 
و توليد و اش��تغال به هم وابس��ته اند. ربيعي تأکيد کرد: مسئول توليد 
جاي ديگر اس��ت و به سياست هاي کلان مالي کش��ور بستگي دارد و 
سال 9۳ من پديده رشد بدون اش��تغال را مطرح کردم و ما گفتيم که 
يک درصد رش��د 1۰۰ هزار ش��غل توليد مي کند. وزير رفاه ادامه داد: 
رشد در سال هاي اوليه خود، رشد با کيفيتي کم است و رشد طولاني، 
کيفيتي بالاتر دارد. ما رکود طولاني و مزمني داش��تيم و رشد در نفت 
و گاز براي ما رکود داشت. ربيعي گفت: فعلًا اتفاقات بزرگي در کشور 
صورت گرفته است و نسبت به دهه 6۰ و 8۰ پنجره امنيتي بزرگي براي 
کشور باز شده است.   وي افزود: 67 درصد حقوق بازنشسته ها از تورم 
پايين تر افتاده است و قدرت خريد آنها نيز کم شده است، اقتصاد ما در 

حال حاضر کشش ندارد. 

 آغاز به کار 39 هزار شوراي شهر و روستا 
در مديريت تصميم گيري کشور 

  نجفي: مطالبات شهرداري را  از دولت
تعيين تکليف مي کنيم 

بيش از 38 هزار شوراي روستا و هزار و 245 شوراي اسلامي شهر روز 
گذشته کار خود را در سراسر کشور آغاز کردند. در اين ميان شوراي 
پايتخت نيز با برگزاري مراسم تحليف آغاز به کار کرد. در تهران هم 
اعضاي شورا پس از برگزاري مراسم تحليف رئيس شوراي پايتخت 
را با 20 رأي و نجفي را با 21 رأي به صورت رسمي به عنوان شهردار 
پايتخت برگزيدند. در اين جلس�ه ش�هردار تهران گفت: مطالبات 
ش�هرداري را از دولت تا س�ه ماه آينده تعيين تکلي�ف مي کنيم. 
 روز گذش��ته بيش از ۳8 هزار ش��وراي روس��تا و 245 هزار و  شوراي 
اسلامي شهر در کش��ور کار خود را آغاز کردند و به اين ترتيب بيش از 
15۰ هزار نفر به صورت اصلي و علي البدل به پيکره مديريت کشور اضافه 
شدند. در بسياري از شهر ها شهردار و رئيس شورا با رأي اعضاي شوراي 
پنجم انتخاب شدند. در پايتخت هم اعضاي شورا پس از برگزاري مراسم 
تحليف رئيس شوراي پايتخت را با 2۰ رأي و محمدعلي نجفي را با 21 

رأي به صورت رسمي به عنوان شهردار پايتخت برگزيدند. 
ش��هردار تهران در جمع خبرنگاران در پاس��خ به پرسش��ي مبني بر 
اولويت هاي خود در شهرداري تهران اظهار داشت: براي شهري به اين 
وس��عت نمي توان يک موضوع خاص را به عنوان اولويت انتخاب کرد، 

چراکه بسياري از مسائل با يکديگر مرتبط هستند. 
وي افزود: به عنوان مثال  آلودگي هوا به ترافيک، حمل ونقل عمومي و 

منابعي که در اختيار شهر است، ارتباط دارد. 
ش��هردار تهران افزود: از روز ش��نبه در دفتر کارم در شهرداري تهران 
مستقر خواهم ش��د و نسبت به تعيين مس��ئوليت ها و معاونان جديد 
اقدام خواهم کرد.  نجفي افزود: س��ياهه و فهرستي نيز از اولويت هاي 
جاري ش��هر تهران تهيه خواهد ش��د که اولويت نخس��ت ما موضوع 
بازگشايي مدارس و مهر ماه اس��ت که کمتر از يک ماه فرصت داريم تا 
برنامه ريزي هاي لازم براي بازگشايي مدارس انجام دهيم و ما در حدي 
که خداوند توان بدهد و قدرت داشته باشيم در جهت افزايش آرامش 
و آسايش شهروندان اقدام مي کنيم.  ش��هردار تهران ادامه داد: يکي از 
مباحثي که مابين دولت و شهرداري است، مطالبات شهرداري از دولت 

است که تا سه ماه آينده اين موضوع را حل و فصل خواهيم کرد. 
وي گفت: تا سه ماه آينده نشست هايي با ارگان هاي مختلف خواهيم 

داشت و توافقنامه هايي نيز تنظيم خواهد شد. 
نجفي درباره تغيير مديران شهرداري نيز افزود: اصل را به تغيير مديران 
قرار ن��دادم و ارزيابي هاي لازم را انجام خواه��م داد، هر يک از مديران 

شايستگي داشته باشند در چارچوب وظايف اقدام خواهم کرد.  
  جلسات يک شنبه و سه شنبه هاي شوراي شهر علني است

 محسن هاش��مي، رئيس شوراي پنجم ش��هر تهران، ري و تجريش با 
تشريح اولويت هاي شوراي پنجم گفت: درست است که اعضاي شوراي 
فعلي عمدتاً براساس سلايق و علايق جريان اصلاحات انتخاب شدند، اما 
امانتدار آراي يکايک شهروندان تهران با هر سليقه و ديدگاهي هستيم و 

آنچه معيار ما خواهد بود، حدود قانون و اخلاق خواهد بود. 
وي همچنين با تش��کر از قاليباف گفت: بدون ترديد کارنامه عملکرد 
وي نيز همانند هر مس��ئول ديگري توأم با نقاط ضعف و قدرت است 
که بايد منصفانه ارزيابي شود و رأي بالا و معنادار شهروندان تهران به 
ليست اميد که براساس اعتماد افکار عمومي به بزرگان اصلاحات بود، 
حکايت از تمايل به تحول خواهي در مديريت تهران اس��ت، اما اين به 
مفهوم ناديده گرفتن نقاط قوت و دستاوردهاي مديريت شهري تا به 
حال نيست، بلکه بايد به ارتقا و تکامل آن و برطرف کردن نقاط منفي 
و ضعف متمرکز ش��ود.   رئيس شوراي ش��هر تهران، ري و تجريش از 
برگزاري جلسات روزهاي يک شنبه و سه شنبه شورا به صورت علني و 
با حضور خبرنگاران خبر داد. محسن هاشمي رفسنجاني، در واکنش به 
تذکر حجت نظري مبني بر اينکه خبرنگاران در جلسات حضور داشته 
باشند، گفت: براساس آيين نامه تمامي جلسات شوراي شهر علني است، 
مگر اينکه اعضا درخواس��ت دهند که براي بررسي يک موضوع جلسه 

غيرعلني شود که بايد براي اين مهم رأي گيري شود. 
  تغيير نام شوراي شهر تهران

رئيس شوراي شهر پنجم تهران در پي پيش��نهاد يکي از اعضاي شورا 
مبني بر اينکه نام شوراي شهر زين پس به نام شوراي شهر تهران، ري 
و تجريش خوانده شود، گفت: بر اساس قانون نام شوراي شهر تهران به 

شوراي شهر تهران، ري و تجريش تغيير نام خواهد داد. 
 همچنين سيدحسين هاشمي، استاندار تهران در جلسه تحليف يکي از 
درخواست هاي خود از شوراي شهر را موضوع حريم شهر تهران مطرح 
کرد و افزود: از شوراي پنجم انتظار دارم با اولويت، حريم شهر تهران را 
يک بار براي هميشه تعيين تکليف کند تا بتوانيم در قالب آن با متخلفان 
برخورد کنيم.   همچنين ظهر روز گذشته اعضاي شوراي شهر پنجم 
و ش��هردار جديد تهران با حضور در مرقد امام با آرمان هاي بنيانگذار 

جمهوري اسلامي ايران تجديد ميثاق کردند. 

بیژن يانچشمه

نيره ساري
  گزارش  2

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


